
سخنگوی قوه قضائیه: 

تشکیل پرونده برای فرزندان
 یک مقام ارشد قضائی

نیلوفر حامدی و الهه محمدی تبرئه نشده اند

سخنگوی قوه قضائیه درباره پرونده آرمان علی وردی 
اظهار داشت: به اتهام ۸ متهم پرونده که در اغتشاشات سال 
گذشته او را به شهادت رساندند، در شعبه ۱۳ دادگاه کیفری 
یک استان تهران رسیدگی می شود و اولین جلسه دادگاه 
۱۵ مهرماه سالجاری خواهد بود. اتهام این افراد مشارکت در 
قتل و محاربه و اجتماع و تبانی علیه امنیت ملی است. مسعود 
ستایشی در خصوص آخرین وضعیت پرونده حوادث شهری از 
جمله تخریب غیراصولی خلازیر، فوت دو کودک در استخر 
آب بوستان و فوت چند کارگر در آراد کوه تهران بیان داشت: 
در خصوص تخریب ها در منطقه ۱۹ پرونده ای در دادسرای 
ویژه امور جنایی تشکیل شده و برای بررسی ابعاد و زوایای 
حادثه کارگروهی متشکل از کارشناسان رسمی دادگستری 
تشکیل شده و نظریه قانونی جامع این گروه هنوز ارائه نشده 
اما چنانچه قصور و تقصیری بر فردی وارد شود قوه قضائیه 
با آن برخورد می کند. وی افزود: دو کودک به همراه خانواده 
خود به یکی از پارک های منطقه ۲۱ رفته بودند که با عبور از 
فنس وارد استخر می شوند و پرونده ای در دادسرای ویژه امور 
جنایی تشکیل شده و در راستای شناسایی مقصران احتمالی 
تحقیقات ادامه دارد. سخنگوی دستگاه قضا در مورد بازداشت 
یا احضار فرزندان یکی از مقامات ارشد دستگاه قضائی بیان کرد: 
پرونده ای تشکیل شده و با جدیت و بدون هیچگونه تبعیضی 
به پرونده رسیدگی خواهد شد و هر زمانی که به لحاظ قانونی 
اجازه اطلاع رسانی داشتیم، اطلاع رسانی خواهد شد. سخنگوی 
قوه قضائیه در خصوص مقابله با برهم زنندگان امینت روانی 
جامعه از طریق فضای مجازی گفت: از ناحیه دادستانی کل 
کشور و معاونت قضائی این دادستانی اقداماتی صورت گرفته 
و طی بخشنامه ای به دادسراهای سراسر کشور در خصوص 
رصد فضای مجازی و برخورد قانونی و صریح با برهم زنندگان 
امنیت روانی جامعه تاکید شده و برخی از چهره های شناخته 
شده به مراجع قضائی احضار و تذکر و اخطارهایی به آنها داده 
شده و برخی نیز تحت تعقیب قانونی قرار گرفتند. ستایشی 
عنوان کرد: لایحه ای برای پیشگیری و مقابله با محتوای کذب 
و خلاف واقع در فضای مجازی با همکاری وزارتخانه ها تهیه و به 
منظور انجام مراحل تقنینی به دولت ارسال شده و امیدواریم 
تحول ارزشمندی در راستای تأمین امنیت روانی جامعه داشته 
باشیم. سخنگوی قوه قضائیه ادامه داد: قرارگاهی نیز تشکیل 
شده که برنامه ویژه ای برای محلات امنیت روانی و در راستای 
تأمین امنیت روانی جامعه ایجاد شده است. وی درباره پرونده 
حمله به سفارت آذربایجان اظهار کرد: این پرونده پس از بررسی 
و رسیدگی دقیق نسبت به ابعاد آن، هفته گذشته با جلب به 
دادرسی و متضمن کیفرخواست به دادگاه کیفری یک تهران 
ارسال شد. دادستان تهران اشد مجازات در کیفرخواست صادره 
در خصوص فرد مهاجم را از دادگاه خواسته است. سخنگوی قوه 
قضائیه درباره محدودیت های رسانه ای برای محمد خاتمی، 
رئیس جمهور پیشین جمهوری اسلامی ایران گفت: صدور و 
پیگیری دستورالعمل های رسانه ای کشور بر عهده وزارت 
ارشاد است و در این خصوص باید از این نهاد سوال کرد. وی 
درباره اینکه وکلای نیلوفر حامدی و الهه محمدی در مصاحبه ای 
گفتند که هیچ مصداقی از همکاری موکل شان با دولت آمریکا 
وجود ندارد و به زودی شاهد آزادی آنها هستیم، اظهارکرد: من 
چنین چیزی ندیدم. پرونده در مرحله رسیدگی و اتخاذ تصمیم 
قانونی است لذا تبرئه آنها از اتهام مورد بحث را تکذیب می کنیم. 
اگر چیزی باشد منعکس می کنیم. آنچه که واجد اعتبار است، 
اظهارات افرادی است که در فرایند رسیدگی ذی مدخل  هستند 
و آن هم رئیس دادگاه است و مطلبی از ناحیه رئیس دادگاه 
نرسیده است. ستایشی افزود: شاید شما پرونده را با پرونده 
خانم الناز محمدی اشتباه گرفتید که از اتهام  همکاری با دولت 
متخاصم تبرئه شد. خبرنگار مجدد پرسید که وکلا گفتند هیچ 
مصداقی برای همکاری موکلشان با دولت آمریکا وجود ندارد و 
نگفتند که تبرئه شدند که سخنگوی قوه قضائیه پاسخ داد: نظر 
وکیل است و مربوط به دادگاه صادرکننده است و دادگاه در مقام 
رسیدگی و اتخاذ تصمیم است. ستایشی درباره احکام صادره در 
خصوص مرگ ۱۷ نفر در البرز به دلیل مصرف مشروبات الکلی 
تصریح کرد: در خردادماه سالجاری ما با یک خبر تاسف بار مواجه 
شدیم و ۱۹۱ در استان البرز به دلیل مسمومیت ناشی از مصرف 
الکل راهی بیمارستان و ۱۷ نفر فوت کردند و به دنبال این موضوع 
دستورات لازم صادر شد و از رئیس دادگستری البرز هم تشکر 
می کنم. وی افزود: دادگاه پس از بررسی های دقیق در پرونده با 
رعایت سرعت و دقت و صحت صدور حکم را انجام داد و براساس 
حکم صادره متهمان ردیف اول تا چهارم در پرونده فوت ۱۷ نفر 
و مسمومیت ۱۹۱ نفر به اتهام افساد فی الارض علیه جنایت 
تمامیت جسمانی افراد به اعدام محکوم شدند. متهمان پنجم 
تا نهم هر یک به ۵ سال حبس تعزیری و متهم دهم به سه سال 
حبس تعزیری و متهم یازدهم به یکسال حبس تعزیری محکوم 
شدند. این حکم  به متهمان و وکلا ابلاغ شده است و در صورتی که 
این افراد نسبت به دادنامه مبادرت به فرجام خواهی کنند، در 
دیوان عالی رسیدگی می شود. سخنگوی قوه قضائیه درباره 
آخرین وضعیت پرونده های جمشید شارمهد گفت: دو فقره 
پرونده در شعبه ۵۵ حقوقی تهرآنکه مربوط به امور بین الملل 
است در رابطه با گروهک تروریستی تندر و جمشید شارمهد 
سرکرده این گروهک تروریستی در جریان رسیدگی قرار دارد 
و در این زمینه دادخواست های متعددی مطرح شده است و به 
دادگاه صالح ارجاع شده است. وی یادآور شد: همچنین حکم 

اعدام شارمهد در پرونده کیفری اش تایید شده است.

آرمان ملی- حمید شجاعی: ۲ نوع نگاه 
نسبت به انتخابات مجلس دوازدهم وجود 
دارد که هرکدام مبنای یک تفکر هستند و 
تبعا نیز هوادارانی دارند. دیدگاه نخست از سوی 
اصلاح طلبان، اعتدالیون و اصولگرایان میانه رو ها 
مطرح می شود که معتقدند تحت هر شرایطی 
صندوق رای راه حل نهایی است و باید شرایط 
را به سمت و سویی پیش ببریم که همه چیز 
از مسیر صندوق رای حل و فصل شود. ادوار 
انتخاباتی گذشته نیز حداقل نشانگر این بوده که 
این جریانات همواره در انتخابات حضور فعالی 
داشته اند؛ به جز ۲ دوره اخیر که البته در آنها 
حضور حداقلی داشتند. این رویکرد معتقد است 
که روند قانونی حضور در انتخابات بسیار بهتر 
می تواند به حل مشکلات منتج شود. اما رویکرد 
دیگر نگاه تندروها، دلواپسان و جریان خالص ساز 
است که معتقد به حضور حداقلی مردم و 
انتخابات مدیریت شده است که بر پایه آن بتواند 
اهداف و منویات خویش را پیش ببرد. اساسا نیز 
نگاه و نظری به مشارکت گسترده ندارد و خود را 
مصدر تمامی امور و تصمیم گیر می داند. حال 
نکته اینجاست که اگر جامعه به سمت رویکرد 
نخست برود و به حضور در انتخابات رضایت دهد 
احتمال اصلاح وضعیت موجود وجود دارد؛ اما  
در غیر این صورت مطمئنا نگاه دوم انتخابات 
پیش رو را نیز از آن خود خواهد کرد و شرایط از 

حال فعلی نیز سخت تر خواهد شد. 

   انتخابات و چالش های پیش رو 
انتخابات مجلس از اهمیت بالایی برخوردار 
است. این گزاره ای است که از سوی بسیاری از 
چهره های سیاسی اعم از اصلاح طلب و اصولگرا 
مطرح می شود و هر کس به نحوی اهمیت 
نکته را متذکر می شود. اما جالب اینجاست 
که بر خلاف آنکه از اهمیت انتخابات و به 
همان درجه اهمیت حضور و نقش مردم در 
انتخابات گفته می شود در عمل اراده ای برای 
گشایش در زندگی مردم، حل مشکلات جامعه 
و در نهایت ایجاد فضای مساعدتر برای اقناع 
مردم در جهت حضور و مشارکت در انتخابات 
دیده نمی شود. گویی برای عده ای که اتفاقا 
در انتخابات میدان دار هم هستند صحبت از 
مردم، جمهوریت، انتخابات و اینگونه مفاهیم 

بیشتر کارکرد نمایشی و ویترینی دارد و اساسا 
نگاه موثری در جهت تلاش برای برگزاری 
انتخاباتی پرشکوه با حضور حداکثری مردم و 
همه جریان های سیاسی وجود ندارد. چه اینکه 
به قرائت بسیاری از تحلیلگران و سیاسیون 
ماجرای پیش ثبت نام های انتخاباتی نیز به 
همین جهت بود که چهره های ثاثیر گذار 
سیاسی به ویژه از جریان اصلاح طلب نتوانند 
وارد عرصه انتخابات شوند. هر چند که اکنون هم 
معلوم نیست آنهایی که از مرحله پیش ثبت نام 
گذشته اند در مراحل بعدی احراز صلاحیت 
خواهند شد یا خیر. نگرش  سرد فعلی جامعه 
منبعث از ناامیدی و بی اعتمادی نسبت به 
عملکردها، اقدامات و همچنین نگاه مبهم نسبت 
به آینده نیز مزید بر علت شده تا همه چیز درباره 
انتخابات تحت الشعاع قرار گیرد. البته عده ای 
بر این باورند که فضای جامعه در فاصله یکماه 
مانده به انتخابات؛ انتخاباتی می شود و آن زمان 
باید منتظر اقداماتی در جهت ترغیب مردم 
به حضور در انتخابات بود. شاید هم مجموعه 
حاکمیت به این نتیجه برسد که در این انتخابات 
مقداری شرایط را آسان تر گیرد تا افراد بیشتری 
بتوانند به رقابت بپردازند. آنچه مسلم است باید 
تا ۵ ماه آینده شرایط را به درستی رصد کنیم 

تا در نهایت به تحلیل دقیق و درستی نسبت 
انتخابات و مسائل پیرامونی آن دست پیدا کنیم.

 
   صندوق رای راه حل نهایی است

رئیس جمهور دولت های یازدهم و دوازدهم 
در جریان دیدارهای دوره ای خود با فعالان، 
گروه ها و احزاب سیاسی، روز گذشته با اعضای 
کمیته سیاسی حزب کارگزاران سازندگی 
ایران دیدار و گفت وگو کرد. حجت الاسلام 
والمسلمین حسن روحانی در این دیدار گفت: 
فعالیت احزاب نقش مهمی در ایجاد نشاط 
سیاسی دارد. با وجود موانع و سختی ها احزاب 
نباید منتظر تغییر فضای سیاسی باشند، بلکه 
باید پیشگام آن شوند. وی با تاکید بر اینکه 
سکوت و انفعال راه حل نیست، اظهار داشت: 
اگر دلسوز ایران و انقلاب هستیم، باید به جای 
تماشاگری، کنشگری کنیم. اگر در مسیر انقلاب 
شاهد اشتباهاتی بودیم باید نقد و اصلاح کنیم و 
اصلاح فقط از مسیر کنشگری فعال و بازگشت 
به صندوق رای امکان پذیر خواهد بود. سکوت 
منفعلانه و اعتراض خیابانی اگرچه به لحاظ 
ماهیت رفتار با یکدیگر متفاوت هستند، اما 
در نتیجه عمل یکسان هستند. این دو رفتار 
نه تنها چاره ساز نیست که قطعا مخرب و به 

ضرر کشور است. تجربه نشان داده اعتراضات 
خیابانی و یا سکوت منفعلانه هیچ وقت به نتیجه 
نرسیده است؛ کنشگری دقیق و فعال و مشارکت 
سیاسی قطعا امری به مراتب سخت تر از اعتراض 
خیابانی و سکوت منفعلانه خواهد بود. از این 
نظر صندوق رای و انتخابات راه حل نهایی است. 
رئیس جمهور پیشین با بیان اینکه کنارکشیدن 
در شرایط فعلی به نفع آینده کشور و نظام ما 
نیست، افزود: حتی اگر احساس کنیم توان و 
اثرگذاری حرف و کنش ما فقط ۱0 درصد است، 
نباید از آن دریغ کنیم. نقد ما بی تاثیر نیست. 
نگوییم همه چیز در اختیار آن هاست، پس چه 
فرقی می کند ما حرف بزنیم یا نه؟ می بینید که 
وقتی یکی دو نقد در رسانه ها مطرح می شود، 
بازتاب دارد، با وجود اینکه به جای پاسخ، دست 
به تخریب و تهمت می زنند. اگر بدانیم فداکاری 
ما اثر مثبتی برای نظام دارد باید فداکاری کنیم؛ 
این فداکاری یا می تواند همین نقد کردن با وجود 
تخریب شدن باشد و یا مشارکت در انتخابات 
در شرایطی که با هجمه ها و فشارهای مختلف 
مواجه شویم. این کنشگری حتی اگر پرهزینه 
باشد از انفعال بهتر است. روحانی با اشاره به 
نقش مهم احزاب در انتخابات بیان کرد: می دانم 
شرایط واقعا سخت است، اما مهم ترین موضوع 
اقناع مردم به مشارکت در انتخابات است تا 
تجربه دو انتخابات ۱۳۹۸ و ۱۴00 تکرار نشود. 
وی ابراز امیدواری کرد که در ماه های آینده 
تحول خاصی رخ دهد تا مردم را به مشارکت 
گسترده در انتخابات ترغیب کند و اظهار داشت: 
گرچه قانون جدید انتخابات و فرصت محدود 
پیش ثبت نام نامزدهای انتخابات مجلس به ضرر 
روند مشارکت بود اما من امیدوارم که با تلاش 
مسئولان و تحقق شرایط ذکر شده از سوی 
مقام معظم رهبری، شرایط دگرگون شود و 
در این موضوع احزاب وظیفه سنگینی برعهده 
دارند. روحانی یکی از لوازم مشارکت گسترده 
در انتخابات را جلب رضایت مردم عنوان کرد 
و افزود: بهبود نسبی وضعیت معیشت مردم، 
رعایت حقوق شهروندی و کرامت انسانی به ویژه 
درباره زنان، جوانان و دانشگاهیان و توجه به 
مقولات مهمی مانند کاهش نرخ بیکاری و فقر 
و تورم می تواند مردم را به انتخابات و مشارکت 

سیاسی امیدوار کند.
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»آرمان ملی« انتخابات مجلس و چالش های پیش رو   را   بررسی می کند؛

مشارکت در گرو تحقق مطالبات؛ امید و اعتماد 
   حسن روحانی:  کنار کشیدن در شرایط فعلی به نفع آینده کشور و نظام ما نیست

آرمان ملی-  مطهره شفیعی: »پول حلال مشکلات 
است« اما کدام مشکلات؟ برخی تخریب رقیب را مشکلی 
می دانند که با پرداخت پول مرتفع می شود. پول هایی برای 
حمله به مراسم سخنرانی یک رقیب سیاسی یا انتخاباتی، 
پول هایی برای انتشار مطالب علیه مخالفان در رسانه های 
کاغذی و مجازی و در نهایت معنای تمام این اقدامات 

پول پاشی برای خالص سازی است!

   غیرخودی ها هدف اصلی 
روزگذشته بهروز نعمتی، نماینده سابق مجلس، یکی از 
ابزارهای نفوذ و خالص سازی را پول دانست و به خبرآنلاین 
گفت: »مثلا شما فرض کنید که اینها وقتی بخواهند یکی 
را تخریب کنند با این پول می توانند کارهای زیادی بکنند. 
ممکن است رسانه داشته باشند اجیر کنند و پول دهند این کار 
را انجام دهد. ممکن است آدم های مختلفی را اجیر کنند تا این 
حرف ها زده شود. حتما یکی از ابزارهایش بالاخره پول است.« 
این تخریب ها در حد فعالان سیاسی نیست بلکه شامل تخریب 
دولتمردان بر سر کار هم می شود یعنی پول می دهند وزیری 
را تا درجه ای تخریب کنند که مجبور به تغییر او شوند. سعید 
نمکی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی دولت روحانی 
در سال ۹۸ با انتقاد از ایجاد یاس و ناامیدی و تخریب در جامعه، 
اظهار کرد: »عده ای را با اندیشه های مغرض و بیمارگونه 
در کشور داریم که برای تخریب کردن پول می دهند.« این 
انتقادات تنها از سوی وزیر بهداشت دولت روحانی مطرح 
نشد و مجید انصاری، معاون پارلمانی رئیس جمهور آن دولت 
هم با انتقاد شدید از اقدامات تخریبی برخی رسانه ها گفت: 
»متاسفانه از پول بیت  المال ده ها و صدها رسانه از جیب مردم 
تاسیس می شود که شب و روز علیه مردم کار می کنند و برای 
ریختن حیثیت و حرمت استوانه های انقلاب، سرمایه های 
اجتماعی و انسانی کشور مشغول تخریب هستند.« معاون 
پارلمانی روحانی هشدار داده بود: »برخی کانون ها در کشور 

شکل گرفته که بچه های مردم را جمع می کنند و به گونه ای 
شست وشوی مغزی می دهند و بذر کینه و نفرت علیه جریانات 
سیاسی درون نظام و شخصیت های برجسته دینی و انقلابی 
می پراکنند.« انصاری ضمن گلایه شدید از رفتار دوگانه 
صداوسیما در گذشته و حال، از مسئولان رسانه ملی خواست 
در شرایط بسیار دشوار کنونی که دولت و رئیس جمهور با همه 
اخلاص و توان مشغول تلاش و خدمت هستند و با مشکلات 
بی سابقه و سنگین اقتصادی به ارث مانده دست و پنجه نرم 
می کنند، به دولت کمک و از سیاه نمایی و القای ناکارآمدی که 
نتیجه ای جز مایوس کردن مردم یا سلب اعتماد از رسانه ملی 
ندارد خودداری کنند.« یکی از اقدامات خالص سازان استفاده 
از تصاویر است. »آرمان« در سال ۹۵ در گزارشی آورده بود: 
»ظاهرا مخالفان دولت که یکی از بهانه های تخریب آنها القای 
موفق نبودن دولت در موضوع اشتغالزایی است، خودشان دست 
به کار شدند و شغلی به نام »عکس نوشت تخریب روحانی« به 
راه انداختند. برای چنین اقدامی به سبب آنکه نیاز به فرصت 
و انرژی زیادی نیست نباید دستمزد بالایی در نظر گرفته شود 
اما آن طور که »آرمان« خبردار شده است برای آماده سازی و 
انتشار هر یک از این عکس نوشت ها مبلغی پرداخت می شود. 
هدف عکس نوشت سازان هم که مشخص است و درباره شدت 
گرفتن اقدامات آنها تا اردیبهشت ۹۶ نباید تردیدی داشت. 
به طور واضح آنها پول می گیرند تا روحانی رئیس جمهور نشود 
و شاید ستاد روحانی مبلغ بیشتری به آنها پرداخت کند، 

تردیدی در تغییر محل خدمت خودشان نخواهند داشت.«

   پول از کجا تامین می شود؟
اما منبع این پول ها کجاست و چگونه تامین می شود؟ برخی 
از این پول ها شاید از سوی افرادی که درصدد رسیدن به قدرت 
با حذف رقبا هستند، تامین شود. بخشی هم از سوی آنانی 
پرداخت می شود که درصدد القای عملکرد بهتر خود نسبت 
به مسئولان فعلی هستند. سهیلا جلودارزاده فعال سیاسی 

اصلاح طلب منبع این پول ها را نامشخص می داند و درباره 
تخریب پولی روحانی گفته بود: »با پول ها و هزینه های زیاد و 
مبهمی دولت روحانی در حال تخریب است اما مردم حقیقت را 
از کلمات و از رفتارهای آقای روحانی می فهمند و رسانه ها هم 
این وظیفه دارند تا برای اینکه دوباره به روزگار گذشته دچار 

نشوند کمک کنند تا دوباره به آن برهه بازنگردد.«

   تلاش بر عکس خالص سازان!
برخی اوقات حامیان گروه های دلواپس که بعضا برای 
رسیدن به اهداف شان به پول پاشی می پردازند، در تلاش برای 
متهم کردن طرف مقابلی هستند که سال ها برای تخریبش 
تلاش کرده اند. به عنوان نمونه حسین شریعتمداری گفته 
بود: »در جریان فتنه ۸۸ آقای خاتمی از عربستان پول گرفته 
است. مجری می گوید محمدرضا خاتمی تکذیب کرده است. 
آقای شریعتمداری می گوید ایشان با برادرش در آن سفر نبوده 
است و آقای ابطحی حضور داشته است.« محمدعلی ابطحی 
نوشت: »به اطلاع ایشان می رسانم بر خلاف ادعای ایشان من 
هم مثل آقا رضا خاتمی در آن سفر همراه آقای خاتمی نبودم. 
اما بارها از سوی دفتر آقای خاتمی و من این مساله تکذیب 
شده است. حتی یکبار که فرد دیگری قبلا همین اتهام را زده 
بودند از سوی دفتر آقای خاتمی از ایشان رسما شکایت شد که 
متاسفانه رسیدگی به آن پرونده هم گویا متوقف شده است.« 
یا بار دیگر برخی مدعی شده بودند فائزه هاشمی به گروه فشار 
پول می داد که سخنرانی هایش را برهم بزنند تا از این طریق 

محبوب بشود!

بهروز نعمتی: یکی از ابزارهای خالص سازی، پول است

پول بده تا خالص سازی کنیم!
      خالص سازان با پول پاشی  در حال  ردگم کردن هستند

لوایحی که 
اصل هشتادو پنجی می شوند

میرمحمد صادقی:  برخی حوصله 
ورود به بحث حجاب را نداشتند

اصل هشتاد و پنجی شدن طرح صیانت از 
فضای مجازی و پس از آن استفاده از همین 
اصل قانون اساسی در لایحه حجاب باعث 
شد تا بسیاری به این نتیجه برسند که مجلس 
در برخی مسائل که مبتلا به جامعه است و 
هر تصمیمی در خصوص آن واکنش های 
بسیاری را به همراه خواهد داشت تصمیم 
گرفته به جای اینکه خود راسا در صحن علنی 
به تصمیم گیری بپردازد، طرح ها و لوایح 
چالش برانگیز را در قالب اصل ۸۵ قانون 
اساسی ببرد. هر چند که به قرائت حقوقدانان 
بردن لوایح در قالب اصل ۸۵ نیز آزمایشی است 
و در نهایت نیز باید در صحن علنی بررسی و 
تصویب نهایی شود. حال باید دید مجلس 
بعدی چه برنامه ای در این خصوص و استفاده 

از این اصل خواهد داشت.
 

    بهتر است قانونگذاری همیشه در 
صحن مجلس انجام شود

معاون پیشین قوانین مجلس در خصوص 
استفاده مکرر مجلس از اصل ۸۵ قانون اساسی 
به طور محرمانه برای بررسی لوایح اظهار 
داشت: متأسفانه مجلس ما طی دوره های 
مختلف قانونگذاری، به این دو وظیفه توجه 
کافی مبذول نکرده است. به ویژه در حوزه 
قانونگذاری شاید خیلی حوصله پرداختن به 
جزئیات و قانونگذاری در حوزه های مختلف 
را نداشتند. بنابراین مثلا قوانین بسیار اساسی 
و مهم و مادر در طول تاریخ قانونگذاری بعد از 
انقلاب، اصل هشتاد و پنجی و به جای اینکه 
در صحن مطرح شوند در کمیسیون مطرح 
شده اند، گاهی وقت ها هم دوران آزمایشی 
مکررا تمدید شده است، به عنوان مثال قانون 
مجازات اسلامی همین حالت آزمایشی و 
اصل هشتاد و پنجی را برای بیش از ۲۵ سال 
پیدا کرده بود. همین طور، قانون آیین دادرسی 
کیفری، قوانینی که خیلی جنبه مادر دارند و 
باید به آن توجه ویژه ای در مجلس و پارلمان 
شود برای مدت ها اصل هشتادوپنجی شدند. 
حسین میرمحمد صادقی افزود: در رابطه با 
طرح یا لایحه ای که راجع به حجاب است 
هم، این موضوع برمی گردد به آن سلیقه کلی 
مجلس که حوصله ورود به این معضلات 
راجع به قانونگذاری را ندارد و این را در اختیار 
کمیسیون ها می گذارد، یعنی مجلس ما بیشتر 
مجلس سیاسی است تا مجلس قانونگذاری 
که به وظایف اصلی خودش بپردازد. البته 
خود اصل هشتاد و پنجی شدن الزاما چیز 
بدی نیست و ممکن است فرصتی باشد برای 
بررسی بهتر که در صحن مجلس، با توجه به 
تعدد نمایندگان، بررسی قانون مقداری مشکل 
است، اما در هر حال نباید این موضوع تبدیل به 
روندی شود که مدام تکرار می شود. بهتر است 
همه قوانین بیایند در صحن مجلس مطرح 
شوند و نمایندگان مختلف اظهارنظر کنند و 
بعد تبدیل به قانون شوند. معاون تقنینی سابق 
مجلس بیان کرد: البته همان طورکه گفتم، 
خود اینکه قانون اصل هشتاد و پنجی شود، 
خیلی چیز نادرستی نیست، به شرط اینکه 
فقط به موارد بسیار ضروری و حساس بسنده 
شود و سایر موارد در قالب همین وظیفه اصلی 
مجلس، یعنی قانونگذاری در صحن مجلس 
قرار بگیرد. البته طبق اصل ۸۵ هم قوانین به 
طور آزمایشی تصویب می شود و برای دائمی 
شدن باید به هرحال به صحن علنی مجلس 
بیاید، اما به هر حال من هم فکر می کنم این 
جزو مواردی است که شاید اگر آن را در قالب 
آن استثنائات نمی بردیم و در صحن علنی 
مجلس به طور طبیعی مطرح می شد بهتر بود 
هر قدر هم بنا بود طول بکشد، اشکالی ندارد، 
مگر مجلس چه کاری مهم تر از قانونگذاری 

دارد، شاید این بیشتر به مصلحت بود. 

    مردم در ردصلاحیت آیت ا... 
هاشمی و علی لاریجانی قانع نشدند

نحوه  در خصوص  صادقی  میرمحمد 
عملکرد شورای نگهبان بیان کرد: شورای 
نگهبان را نباید در دوره های مختلف یک 
طور مورد قضاوت قرار دهیم. این هم درست 
است که واقعا شورای نگهبان در مواردی از هر 
دو جناح افراد شاخصی را ردصلاحیت کرده 
یا صلاحیت شان را احراز نکرده است. مثلا 
مرحوم شیخ صادق خلخالی و مرحوم زواره ای 
که به جناح های مختلف وابسته بودند توسط 
شورای نگهبان هر دو ردصلاحیت شدند. 
بنابراین شاید واقعا نتوان نگاه جناحی را به 
شورای نگهبان نسبت داد، اما نگاه سلیقه ای 
را به نظر من می شود به شورا نسبت داد. وی 
ادامه داد: در مورد رد صلاحیت مرحوم آیت ا... 
هاشمی تردید جدی دارند که چرا ایشان باید 
به دلایلی که مشخص نشد، به دنبال جلسه ای 
که مثلا وزیر وقت اطلاعات به شورای نگهبان 
می رود و یک حرف هایی می زند که مصلحت 
نظام چنین است و چنان نیست شورای 
نگهبان این تصمیم را بگیرد. این دخالت 
در صالحیت های جاهای دیگر است اینکه 
هر مرجع و نهادی سعی کند صالحیتش را 
گسترش دهد، به نظر من خطر بسیار بزرگی 
است. این حقوقدان اضافه کرد: همین طور، 
راجع به ردصلاحیت آقای علی لاریجانی 

واقعا مردم قانع نشدند. 

انسجام جامعه از 
درون خانواده 

آغاز می شود

رئیس جمهور در سازمان ملل به مسائل مختلفی پرداخت 
که یکی از این مسائل مورد اشاره حمایت از بنیان خانواده 
و جایگاه خانواده بود. در این خصوص یک نماینده مجلس 
بیان کرد: امروز کوچک ترین جامعه ای که وجود دارد، 
خانواده است. هرچه ما به خانواده اهمیت دهیم، آثار آن به 
جامعه شهری و روستایی نیز منتقل می شود. انسجام یک 
جامعه از درون خانواده آغاز می شود. محمدصالح جوکار 
تاکید کرد: خانواده رکن مهمی در جامعه است. ارزش های 
والایی در خانواده خلق می شود و سپس در روح جامعه 

دمیده می شود. 

توصیه رهبری 
به دولت و 

مجلس 

لایحه برنامه هفتم توسعه میان دولت و مجلس به محل 
چالشی تبدیل شده است که به نظر می رسد اخیرا با نشست 
میان رئیس جمهور و رئیس مجلس به نتایجی رسیده است. در 
این راستا سخنگوی کمیسیون تلفیق برنامه هفتم بیان کرد: مقام 
معظم رهبری تمامی سال ها بر رعایت قانون تاکید کرده اند پس 
این موضوع جدیدی نیست؛ این بار براساس گلایه دولت درباره 
برنامه هفتم توسعه، رهبری به مجلس و دولت برای رعایت اصول 
قانون اساسی در برنامه هفتم توصیه داشتند. محسن زنگنه گفت: 
البته که ما گلایه دولت را جواب دادیم مبنی بر این که مقداری 

بزرگنمایی شده و زاویه نگاه دوستان متفاوت است.


